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سخنگوي صنعت برق گفت: هموطنان مي توانند از طريق سامانه 
بيمه مشترکان برق، نسبت به ثبت درخواست ها و خسارت هاي مالي، 

جاني و نقص عضو ناشي از حوادث شبکه برق اقدام کنند .
سخنگوي  مشهدي،  رجبي  مصطفي  صنعت،  اخبار  گزارش  به 
صنعت برق گفت: صنعت برق از سال 91 تاکنون در تلاش براي جبران 
بخشي از خسارت هاي وارده به مردم که در اثر اتفاقات شبکه رخ مي دهد، 
بوده است.وي با بيان اين که بر اساس قانون رقمي معادل 100 تومان 
در ماه از مشترکان شهري و 50 تومان در ماه از مشترکان روستايي 
دريافت مي شود، ادامه داد: بر اين اساس اگر حادثه اي براي وسايل برقي 
رخ دهد يا خسارت جاني به افراد وارد شود، بيمه تا سقف تعيين شده در 

دستورالعمل ها، نسبت به جبران آن اقدام مي کند.
خسارت  براي  ابلاغي  دستورالعمل هاي  اساس  بر  داد:  ادامه  وي 
تجهيزات حداکثر 121 ميليون و 280 هزار ريال، آتش سوزي و انفجار 
حداکثر چهار ميليارد و 169 ميليون ريال، غرامت فوت حداکثر 4 ميليارد 
و 548 ميليون ريال، غرامت نقص عضو حداکثر 3 ميليارد و 32 ميليون 
ريال و هزينه پزشکي حداکثر 3 ميليارد و 221 ميليون و 500 هزار ريال 

به آسيب ديدگان تعلق مي گيرد.

رجبي مشهدي با اشاره به اين که شرکت توانير به نمايندگي از همه 
شرکت هاي توزيع نيروي برق کشور نسبت به انتخاب شرکت بيمه گر 
اقدام مي کند، افزود: برگزاري مناقصه جهت انتخاب شرکت بيمه گر، پس 
از ابلاغ قانون بودجه و ترتيبات مناقصه با توجه به حساسيت موضوع 
که حقوق مردم را در بر مي گيرد، پس از تهيه اسناد و جزئيات مناقصه، 
انجام مي شود.وي با بيان اينکه اين روند در صورتي که نياز به تمديد 
نباشد، 45 روز به طول مي انجامد، گفت: با توجه به شرايط مورد اشاره 
و زماني که انتخاب شرکت بيمه گر نياز دارد که گاه تا نيمه سال نيز 
به طول مي انجامد، صنعت برق به منظور جلوگيري از تضييع حقوق 
//:http مشترکان، نسبت به راه اندازي سامانه بيمه مشترکان به آدرس

ir.org.tavanir.bime اقدام کرده است.
سخنگوي صنعت برق اظهار داشت: از طريق اين سامانه هموطنان 
مي توانند نسبت به ثبت درخواست ها و خسارت هاي مالي، جاني و نقص 
عضو ناشي از حوادث شبکه برق اقدام کنند که پس از بررسي، ارزيابي 
و انتخاب بيمه گر در فرايند مناقصه، نسبت به پرداخت خسارت توسط 

شرکت بيمه گر، اقدام مي شود.
سخنگوي صنعت برق با بيان اين که 98 درصد از خسارات در حوزه 

برق مربوط به نوسانات و خسارات ناشي از تجهيزات برقي و بقيه موارد 
مربوط به نقص عضو و انفجار است، تاکيد کرد: نکات ايمني از سوي 
مشترکان بايد جدي گرفته شود و در صورت فرسودگي شبکه برق، با 
کمک افراد متخصص نسبت به رفع فرسودگي اقدام و از بروز خسارت و 

تلفات جاني و مالي جلوگيري کنند.
رجبي مشهدي همچنين با تاکيد بر اين که نگهداري شبکه هاي 
داخلي منازل و ساختمان ها به عهده مشترکان است و آنها مالک کنتور 
و شبکه هاي داخلي ساختمان هستند، به همه مشترکان برق توصيه 
کرد: نسبت به رسيدگي و بررسي شبکه هاي داخلي ساختمان توسط 
متخصصان و کارشناسان خبره اقدام و همچنين از دستگاه هاي محافظ 

براي وسايل برقي استفاده کنند.
وي در عين حال برخي اتفاقات شبکه را نيز ناشي از استفاده هاي 
غيرمجاز از برق عنوان کرد و گفت: استفاده هاي غيرمجاز از برق )برق 
دزدي( باعث ايجاد نوسان در شبکه هاي برق مي شود و همين امر ممکن 
است به وسايل مشترکان آسيب وارد کند که در اين زمينه از همه مردم 
درخواست داريم در صورت مشاهده چنين مواردي، از طريق شماره تلفن 

121 اداره برق منطقه خود را در جريان قرار دهند.

 روزگار فرسايشي نفت خام 
در محدوده 43دلار

روز جمعه هفته گذشته قيمت نفت درحالي واپسين معاملات 
هفته را پشت سرگذاشت که براي ششمين هفته متوالي در محدوده 

43 دلار متوقف شد.
ابتداي  در  را  خود  کار  که  برنت  شاخص  بين  اين  در 
در  بود  کرده  آغاز  سنت   5 و  دلار   43 محدوده  در  هفته 
 53 و  دلار   43 رقم  به  افزايش  سنت   50 با  هفته  پايان 

رسيد. سنت 
و در  را منفي سپري کرد  تگزاس هفته  اما شاخص وست 
حالي که کار خود را در محدوده 41 دلار شروع کرده بود، در 
پايان هفته در رقم 40 دلار و 27 سنت به کار خود پايان داد.
از مهم ترين عوامل تاثيرگذار بر قيمت نفت در هفته گذشته، 
در  جهان  اقتصادي  اوضاع  بهبود  به  نسبت  خوش بيني ها  افزايش 

روزگار فرسايشي کرونا بود.
آنکه  از  پس  نفت  قيمت  نيز  هفته  ميانه هاي  در  البته 
داد  نشان   )API( آمريکا  نفت  مؤسسه  صنعتي  گروه  داده  هاي 
ذخيره  سازي هاي نفت خام ايالات متحده برخلاف انتظارها کاهش 
يافته است، افزايش يافت و در حالي که تعداد مبتلايان به ويروس 
افزايشي داشته،  روند  نقاط جهان  و ديگر  ايالات متحده  کرونا در 

سبب بهبود شرايط بازار شد.
استفان اينز، استراتژيست ارشد بازار مؤسسه آکسي تريدر در 
درباره  نگراني ها  برخي  موقت  طور  به  مسئله  اين  گفت:  باره  اين 

ضعف تقاضا را کاهش خواهد داد.
منتشر شد  اوپک  از  گذشته خبري  روز  اما  ديگر  از سوي   
نفت  صادرکننده  کشورهاي  سازمان  نفت  توليد  داد  نشان  که 
)اوپک( در ماه ژوئيه بيش از يک ميليون بشکه در روز افزايش 
فارس  خليج  حاشيه  اعضاي  ديگر  و  عربستان  زيرا  است،  يافته 
اين سازمان به کاهش عرضه مازاد داوطلبانه خود فراتر از توافق 
اعضاي  ديگر  و  دادند  پايان  پلاس  اوپک  ائتلاف  توليد  کاهش 
خود  توليد  کاهش  سهميه  به  محدودي  پايبندي  افزايش  اوپک 

داشتند.
همچنين در روز جمعه، رويترز گزارشي منتشر کرد که برآورد 
ميانگين  مي  دهد  نشان  اقتصاددان  و  تحليلگر   43 از  نظرسنجي 
قيمت شاخص نفت خام برنت در سال 2020 به طور ميانگين 41 
دلار و 50 سنت براي هر بشکه باشد که تا حدي بيش از برآورد 
40 دلار و 41 سنتي اجماع شده در بررسي ماه گذشته و کمي با 
پيش بيني حدود 42 دلاري براي اواخر سال جاري ميلادي متفاوت 

است.

پيشرفت 50 درصدي گازرساني به روستاهاي 
کوهستاني گرگان

اعلام کرد که عمليات  استان گلستان  مديرعامل شرکت گاز 
 54 با  مجموع  در  گرگان  شهرستان  روستاي  سه  به  گازرساني 
درصد  تاکنون 50  پروژه  اين  و  اجراست  در حال  کيلومتر شبکه، 

پيشرفت فيزيکي داشته است.
رحيمي  محمدرحيم  ايران،  گاز  ملي  شرکت  گزارش  به 
شرايط  و  منطقه  بودن  کوهستاني  به  توجه  با  گفت:  باره  اين  در 
سخت مسير عمليات، اجراي کار مشکل تر و کندتر است، بنابراين 
و  ارزيابي  پروژه  پيشرفت  راهکارهاي  پروژه،  اين  پيشبرد  به منظور 

پيشنهادهاي مؤثري ارائه شده است.
که  منطقه  جغرافيايي  موقعيت  به  توجه  با  کرد:  تصريح  وي 
بي شک در چند ماه آينده با ورود به ايام سرد سال و بارش برف 
و باران، فرآيند اجراي پروژه مشکل خواهد شد، به شرکت مجري 
تأکيد شده با افزايش اکيپ هاي اجرايي تلاش شود پيش از فصل 

سرما لوله گذاري مسير به اتمام برسد.

وزير نيرو گفت: عليرغم اينکه درآمدمان نسبت به دوره قبل از محل نفت 
کاهش پيدا کرده اما تا پايان همين دولت 20 هزار مگاوات نيروگاه جديد وارد 

مدار مي کنيم.
نيرو، شنبه شب در گفت  اردکانيان، وزير  به گزارش اخبار صنعت، رضا 
تسهيلات  دولت،  عمومي  بودجه  البته کمک هاي  گفت:  ويژه خبري  گوي  و 
بانکي، منابع ارزي و فرصت ها هم هست اما در مقايسه با خيلي از دستگاه هاي 
خدماتي بخش عمده اي از بار گردش اين صنعت وسيع بر عهده خود مصرف 

کنندگان است و احساس نزديکي فراواني با خود مردم داريم.
به ويژه  برق  از همراهي مردم در مديريت مصرف آب و  با قدرداني  وي 
در شرايط کرونايي اظهار داشت: سعي کرديم همکاران خاموش کادر درماني 
کشور در تأمين آب و برق مطمئن باشيم؛ با توجه به نقش اساسي اي که آب 
در بهبود شرايط بهداشتي دارد و ضرورت رعايت ملاحظاتي که از ناحيه تيم 
درماني و بهداشتي کشور توصيه مي شود و نيز برق که هم همه جا مهم است 
و  مطمئن  برق  نيازمند  درماني  مراکز  و  بيمارستان ها  که  شرايطي  در  بويژه 
پايدار براي ارائه خدمت هستند و اگر همراهي مردم و ارتباط خوبي که برقرار 
شد، نبود و نقشي که رسانه ها در تحکيم اين ارتباط داشتند تابستان امسال 
بايد مشکلات جدي تري مي داشتيم. چرا که تابستان زودرسي بود و از اواسط 
اما متکي به تجربه خود در دو سال  بالا تابستان شروع شد  با دماي  خرداد 

گذشته بوديم.
کنيم  نگاه  را  اخير  آمار حدود 15 سال  اگر  مقام مسئول  اين  گفته  به 
هر سال به طور متوسط اوج بار ما نسبت به سال ماقبل آن 5 درصد افزايش 
داشته است و اين به معناي چند هزار نياز به ظرفيت ساخت نيروگاه جديد 
بار را پاسخگويي کرده و خاموشي نداشته  اوج  اينکه فقط زمان  براي  است. 
را  ميزان رشد  اين  موفق شديم  )تابستان 97(  تابستان  نخستين  در  باشيم، 
به زير 3 درصد کاهش دهيم و در تابستان سال گذشته اين رقم هم به يک 
درصد کاهش داده شد. يعني تابستان 98، برنامه صفر 98 ما يعني خاموشي 
صفر در تابستان 98 با اوج باري که رشد آن فقط يک درصد نسبت به سال 

قبل بود سپري شد.
هر سال حدود يک ميليون مشترک جديد برق داريم

اردکانيان گفت: هر سال حدود يک ميليون مشترک جديد داريم که بايد 
به اينها برق بدهيم. سال جهش توليد است و طبيعتاً واحدهاي توليدي کشور 
فعال تر به ميدان مي آيد، شرايط تحريم است و همه به دنبال فعال سازي همه 
ما  انرژي است که هدف نخست  نيازمند  اين  ظرفيت هاي کشور هستيم که 
افزايش عرضه انرژي و در قبال آن امکان صادرات و انجام تعهداتي است که 
در قراردادهاي تبادل انرژي داريم و منبع ارزي براي صنعت برقي است که در 
شرايط تحريم بخش عمده اي از نيازهاي ارزي خود را بايد از اين راه تأمين 
کند و کاهش اوج بار يعني به گونه اي که در تابستان نه تنها خاموشي ندهيم 
بلکه بتوانيم بدون لطمه به توليد با افزايش عرضه انرژي، برقراري صادرات با 

اوج بار کمتري داشته باشيم.
امسال به نقطه اي نرسيديم که رسماً اعلام کنم اوج بار 99 سپري شد

وزير نيرو گفت: امسال به نقطه اي نرسيديم که رسماً اعلام کنم اوج بار 
99 سپري شد اما با احتمال بسيار بالا، امسال هم افزايش اوج بار ما نسبت 
به سال قبل از يک درصد تجاوز نخواهد کرد در حالي که به صنايع بزرگ 
بيش از 10 درصد انرژي بيشتري داديم. وقتي که صنايع بزرگ و واحدهاي 
توليدي ما درخواست انرژي دارند به اين معناست که خط هاي توليد اضافه 

شده و واحدها فعال شده اند.
کشاورزي  بخش  به  بيشتري  انرژي  درصد   4.3 امسال  افزود:  اردکانيان 
داشته  درصدي   4.5 رشد  انرژي  عرضه  متوسط  طور  به  و  است  شده  داده 
است. ما توانستيم هم انرژي بيشتري را عرضه کرده و اوج بار کمتري داشته 
باشيم که اين به دليل همراهي و همکاري اي بوده که صورت گرفته است. در 
بخش خانگي توانستيم حدود 400 مگاوات را توسط شرکت هاي دانش بنيان 
و استارت آپ ها مديريت کنيم و با ارتباط خوبي که با مردم برقرار و اطلاع 
داشتند  که  اعتمادي  با  مردم  و  کردند  مختلف  مناطق  در  که  رساني خوبي 

همراهي کردند.
توليد  معناي کمبود  به  به هيچ وجه خاموشي  اينکه  بيان  با  نيرو  وزير 
در مقابل ميزان تقاضا در سال گذشته و امسال نداشتيم گفت: در عين حال 
که  مي آيد  پيش  مشکلاتي  و  مي شود  اختلال  دچار  توزيع  و  انتقال  سيستم 

سريعاً رفع مي شود.
خاموشي ها به دليل صادرات نبوده است

اردکانيان با رد اين موضوع که خاموشي ها در استان هاي جنوبي کشور 
ما مصارف  اولويت  اظهار داشت:  بوده است  انرژي  تعهدات  به  به دليل عمل 

داخلي است و بخشي از تعهداتي که براي صادرات داريم از محل واردات تأمين 
مي شود. با تمام کشورهاي همسايه امکان تبادل انرژي داريم، از برخي انرژي 

مي خريم و به برخي ديگر مي فروشيم.
منطقه  انرژي  هاب  و  اتصال  کانون  عنوان  به  ايران  اينکه  گفت:  وي 
در  خود  ساله  ده ها  سرمايه گذاري  از  مي خواهد  يعني  شود  ظاهر  مي خواهد 
ايجاد شبکه هاي انتقال استفاده کند و به هيچ وجه موضوع برخي اختلال هاي 
فني در شبکه 83 هزار مگاوات کشور به اين معنا نيست که به خاطر اقلامي 

از صادرات انرژي بوده است.
وزير نيرو با اشاره به ميزان بالاي بهره مندي شهري و روستايي از انرژي 
در کشور گفت: قطعاً مشکل توانايي هاي فني نيست، کشور ما از اين حيث 
علمي  لحاظ  به  و  است  به خودش  متکي  ما صنعتي  برق  و صنعت  توانمند 
است. ظرفيت  در سطح جهان  عرضه  قابل  مجموعه هاي  دستاوردها، جزو  و 

وسيعي در کشور براي طراحي، ساخت و نصب تجهيزات وجود دارد.
وي درباره مصرف کننده هاي عمده برق در کشور گفت: مشکلي اگرهست 
با  بايد به سمت برخورد جدي و منصفانه  بدون ترديد در منابع مالي است. 

اين مساله رفت.
طلب 45 هزار ميليارد توماني صنعت برق از دولت

انرژي حدود 140  کيلووات ساعت  هر  داشت:  اظهار  مسئول  مقام  اين 
تومان بدون احتساب قيمت سوخت هزينه مي برد اما آنچه دريافت مي شود 
به طور متوسط 50 درصد قيمت تمام شده است و رقم بسيار بزرگي از محل 
اين تکليفي که بر ما وارد مي شود و آن مابه التفاوت قيمت تکليفي و تمام شده 
است که حدود 45 هزار ميليارد تومان است و صنعت برق از دولت طلبکار 
برق در  پيمانکاران، سازندگان و عرضه کنندگان  به  است. همين حدود هم 

بخش خصوصي بدهکار است.
پشت  اين  از  بيش  نبايد  ما  عمده  کننده هاي  مصرف  کرد:  تصريح  وي 
در  بزرگي  واحدهاي  شوند.  پنهان  اقتصادي ضعيف  لحاظ  به  بخش هاي  سر 
صنعت کشور داريم که در سال بيش از 20 هزار ميليارد تومان سود دارند 
و بخش عمده اي از اين را از بابت يارانه وسيعي انرژي حاصل مي کنند. چرا 
اين ها که محصولات توليدي خود را در داخل کشور حتي به قيمت جهاني 
عرضه مي کنند نبايد به قيمت تمام شده عرضه کنند؟ بايد با کمک مقام هاي 
از منابع حاصل شده به  اين مساله را برطرف و  مسئول، قانون گذار و دولت 
بازسازي شبکه انتقال و توزيع و استفاده از کابل هاي خودنگهدار در شهرها، 
حفظ محيط زيست و قطع نکردن درختان و زيباسازي مبلمان شهري استفاده 

کنيم.
يارانه ها نبايد موجب پرمصرفي و بدمصرفي شود

در  بدمصرفي  و  پرمصرفي  موجب  نبايد  يارانه ها  کرد:  تاکيد  نيرو  وزير 
مصرف کنندگان شود. مجلس سرحال و برانگيزه اي اکنون در کنار دولت است 
و صحبت هايي با اعضاي کميسيون انرژي داشتيم و فکر مي کنم يکي دو ماه 
آينده که کم کم به سمت تدوين لايحه بودجه 1400 برويم، فرصت خوبي 
است که با همفکري نزديک با نمايندگان مردم در مجلس شوراي اسلامي، ساز 
و کارهايي براي قانون بودجه 1400 در نظر بگيريم و در آن يکي از جدي ترين 
اولويت ها حمايت واقعي از بخش هاي ضعيف و نيازمند و رعايت اصول کمک 
و پرداخت يارانه منطقي به آنها است، اما بخش هايي که جزو صادرکنندگان 
هستند و وظيفه خودمان مي دانيم که انرژي مورد نياز آنها را توليد کنيم که 
چرخ توليد و اشتغال کشور متوقف نشود و توسعه هم پيدا کند بپذيرند که 
بايد به فکر پايداري اين صنعت هم باشند تا سرمايه گذاري هاي خودشان در 

معرض خطر و تهديد قرار نگيرد.
افزايش ظرفيت توليد برق با وجود کاهش درآمد نفتي

وزير نيرو اظهار داشت: ما با اينکه درآمدمان نسبت به دوره قبل از محل 

نفت کاهش پيدا کرده اما تا پايان همين دولت 20 هزار مگاوات نيروگاه جديد 
وارد مدار مي کنيم. آنچه به عنوان وزير نيرو و همکارانم مطرح است استفاده از 
ذره ذره منابع کشور اعم از انساني و حرکت در جهت کاهش ها اعم از کاهش 
اوج بار، کاهش تلفات شبکه و.. است و اين کاهش چه مخالف و چه موافق هر 

پيمان جهاني باشد به آن وقعي نمي گذاريم و منافع ملي را دنبال مي کنيم.
اردکانيان همچنين اظهار داشت: سازمان هاي دولتي بايد نسبت به سال 
قبل مصرف برق خود را کاهش دهند، از مولدهاي خودشان استفاده کنند، 
اينکه به بخش خانگي خاموشي ندهيم. بيش از 250 اکيپ در تهران  براي 
در پايان ساعت اداري به تمام سازمان ها مراجعه و اگر دستگاه هاي سرمايشي 

روشن باشد آنها را قطع مي کنند.
بارش ها اظهار داشت: امسال در سال  اين مقام مسئول درباره وضعيت 
آبي 98-99 شرايط خوبي حاکم بود و حدود 311 ميلي متر بارندگي داشتيم 
که نسبت به متوسط 50 ساله 28 درصد بيشتر است، اما نسبت به سال قبل 

که سال تري بود حدود 8 درصد کمتر بوده است.
وي افزود: همانگونه که دو سال پياپي خشکسالي به معناي ورود کشور 
به خشکسالي نيست دو سال پياپي ترسالي هم به معناي ورود کشور به دوره 
ترسالي نيست. به سمت مصرف بهينه آب رفته و کشت هاي گلخانه اي و کم 
از  استفاده  و  تر  سال هاي  در  تمهيداتي  چنين  انجام  که  يابد  توسعه  آب بر 
فاضلاب تصفيه شده در فضاي سبز و صنعت باعث مي شود که جامعه ايمني 

در مقابله با ورود به دوره خشکسالي داشته باشيم.
وزير نيرو درباره تمهيدات وزارت نيرو براي مقابله با سيلاب ها با توجه 
به پيشينه سيلاب ها در يکي دو سال اخير هم گفت: يکي از برنامه ها بحث 
مهندسي رودخانه ها و آزادسازي حريم و بستر آنهاست که با همکاري سازمان 
ثبت اسناد کشور و دستگاه قضائي در استان هاي مختلف کارهاي فوق العاده اي 
در حال انجام است و هزاران هکتار از حريم و بستر رودخانه ها آزاد شده است. 
امسال در بودجه 1400 رقم قابل توجهي را با کمک نمايندگان و دولت براي 
اين کار در نظر خواهيم گرفت، اما مخازن سدها هم بر اساس مطالعات بايد با 

رعايت جنبه هاي زيست محيطي و اقتصادي طراحي و ساخته شود.
افتتاح 18 سد در سال جاري

افتتاح در  از بهره برداري و  با اشاره به برنامه وزارت نيرو اعم  اردکانيان 
مجموع 18 سد در سال جاري همچنين گفت: از جمله پروژه ها، پروژه هاي 
مرزي ماست که سرمايه گذاري قابل توجهي را براي توسعه منابع آب و خاک 
مرزي کشور در 12 استان مرزي بويژه در سال هاي اخير با عنايات رهبري و 
اجازاتي که براي استفاده از منابع صندوق توسعه ملي دادند انجام شده است.
وي افزود: تا پايان دولت تعداد سدهاي مرزي در مدار بهره برداري به 
73 سد در استان هاي مرزي خواهد رسيد و اين بدان معناست که ظرفيت 
آب تنظيم شده اين مناطق با توجه به دو برابر شدن جمعيت اينها حدود 12 

برابر خواهد بود.
حدود  در  نفر  هزار   500 و  ميليون   20 کشور  در  داد:  ادامه  نيرو  وزير 
حيث  از  جمعيت  اين  درصد   90 مسئله  که  دارند  سکونت  روستا  هزار   60
بهره مندي از آب شرب سالم و بهداشتي پايدار برطرف شده است. از اين تعداد، 
بالاي 20 خانوار هستند  نفر در 39 هزار روستاي  ميليون و 200 هزار   20
که حدود 17 ميليون نفر آنها زير پوشش هستند و آنهايي که تحت پوشش 
نيستند به اين معنا نيست که به آب دسترسي ندارند، بلکه اينها هم مانند 

مناطق شهري بايد از آب به صورت 24 ساعته بهره مند باشند.
هدف؛ دسترسي کامل مناطق روستايي به آب شرب سالم پايدار

وزير نيرو افزود: هدف ما دسترسي کامل مناطق روستايي به آب شرب 
سالم و بهداشتي همانند مناطق شهري است. قبل از دولت حدود يک ميليون 
روستايي به شبکه آب پايدار دسترسي داشتند که تاکنون 7 ميليون و 700 
هزار نفر به اين تعداد اضافه شده اند که اين رقم تا پايان دولت به حدود 9.5 

ميليون نفر خواهد رسيد.
اردکانيان درباره حل مشکل آب غيزانيه در استان خوزستان هم گفت: 
بخشي از مشکلات غيزانيه هم رفع شده و تا پايان تابستان مشکل اين منطقه 

به طور جدي برطرف خواهد شد.
از  گفت:  هم  تبريز  در  آب  مشکل  درباره  همچنين  مسئول  مقام  اين 
فروردين امسال به اين سمت به دليل شرايط کرونايي بين 7 تا 40 درصد در 
مقايسه با سال قبل افزايش مصرف آب داشتيم و تبريز جزو شهرهاي با مصرف 
بالا بود که مشکل آن در حال حل شدن است. همکاران من روزهاي پنجشنبه 
تماس هايي  مقامات محلي  و  با مسئولان محلي  و  بودند  و جمعه در منطقه 
داشتند که منابع ملي براي سرعت دادن به يک پروژه در حال اجرا فراهم شده 

و در روزهاي آينده رفع دغدغه خواهد شد.

سخنگوي کميسيون اقتصادي مجلس گفت: حواله قير به جاي تخصيص به 
پروژه هاي عمراني، صرف تسويه بدهي شهرداري ها شده و در نهايت با قيمت پايين 
به دست قيرسازها مي رسد. رانت بزرگ طرح قير رايگان باعث احداث 400 کارخانه 

قيرسازي در کشور شده است.
مهدي طغياني سخنگوي کميسيون اقتصادي مجلس يازدهم با اشاره به 
بررسي جزئيات طرح قير رايگان در روز يکشنبه در صحن علني مجلس گفت: 
هدف از اين طرح محروميت زدايي و احداث راه هاي روستايي و مواردي از اين 
دست است. اين اهداف دغدغه همه نمايندگان است و کسي با اين هدف مشکلي 
ندارد. اما نکته بنده اين است که متاسفانه اجراي طرح قير رايگان ما را به اين 

اهداف نمي رساند.
وي ادامه داد: در اين راستا دستگاه هاي نظارتي نيز با توجه به تجربه سال هاي 
گذشته با اجراي اين طرح موافق نيستند. گزارش هاي متعددي از تخلف در اين 
حوزه وجود دارد و پرونده هاي قضايي براي برخي از مديران تشکيل شده است. اين 
گزارش ها حاکي از اين است که تصويب طرح قير رايگان دردي از مشکلات کشور 
دوا نمي کند و بايد به دنبال راهکارهاي جايگزين براي محروميت زدايي و کمک به 

احداث راه هاي روستايي بود.
طغياني گفت: با اجراي اين طرح انواع و اقسام فساد و حواله فروشي و زدوبند 
اتفاق مي افتد و در عمل اين حواله ها براي بازپرداخت بدهي به پيمانکاران ديگري 
داده شده و صرف آسفالت جاده هاي روستايي نمي شود. تجربه نشان داده که 
دستگاه هاي اجرايي مستقر در شهرها و روستا از حواله هاي قير براي بازپرداخت 
بدهي هايشان استفاده مي کنند و اصلا اين حواله ها در اختيار پروژه هاي مرتبط به 
راه هاي روستايي قرار نمي گيرد. به بيان ديگر حواله هاي قير در اختيار کساني قرار 

مي گيرد که هدف قانونگذار نيستند.
افزود: در سال هاي گذشته شاهد  اقتصادي مجلس  سخنگوي کميسيون 
بوديم که با اعطاي قير تهاتري، خريد و فروش قير در بازار آزاد بيداد مي کرد و 
نرخ قير در بازاري غير از بورس کالا تعيين ميشد. شما فرض کنيد حواله هاي قير 
را در اختيار شهرداري يک شهر قرار مي دهيد و پيمانکاري براي اين شهرداري 
ساختماني احداث کرده است. در اين بين شهرداري چون پولي براي پرداخت به 
پيمانکار نداشت ما به ازاي بدهي خود، به پيمانکار حواله هاي قير مي داد. طبيعتا 

چون حواله قير نقد نبود به قيمت پايين تري به پيمانکار داده ميشد تا خود او اين 
حواله را در بازار نقد کند.

وي اظهار داشت: در مرحله بعدي که پيمانکار ميخواست حواله قير را نقد 
کند مجبور بود اين حواله را به شرکت هاي قيرساز بفروشد که در اين مرحله نيز 
دوباره در قيمت فروش حواله تنزيل صورت مي گرفت. به بيان ديگر در فرآيندي 
که توضيح دادم در دو مرحله با تنزيل قيمت حواله به بيت المال خسارت وارد 
ميشد. در نهايت اين قير اصلا وارد پروژه هاي عمراني نميشد معلوم نيست که در 

کجا مصرف مي شود.
طغياني با اشاره به نظارت پذير نبودن طرح قير رايگان گفت: شواهد نشان 
مي دهد که در موارد متعددي به دليل نبود نظارت بر نحوه مصرف قير، پيمانکاران 
از قيرهاي بي کيفيت در پروژه ها استفاده مي کنند و در عوض قير تهاتري که 
کيفيت بالايي هم دارد را در بازار آزاد مي فروشند. بدين صورت کيفيت راه ها و 
جاده هاي احداثي نيز کاهش مي يابد. دستگاه هاي نظارتي همچون وزارت اطلاعات، 
سازمان بازرسي و ديوان محاسبات گزارشات متعددي در مخالفت با طرح قير 

رايگان ارائه کرده اند که معتقدند اجراي اين طرح به نفع کشور نيست.
سخنگوي کميسيون اقتصادي مجلس گفت: برخي از موافقين طرح مي گويند 
اين طور  ايجاد شده است، در حالي که  نظارتي لازم  ابزارهاي  در طرح جديد 
نيست. در طرح جديد فقط يک کميته اي متشکل از نماينده ها و مديران دولتي 
براي تخصيص حواله قير ايجاد شده است. يعني مي خواهم بگويم دستگاه نظارتي 
جديدي که ما نمي توانيم ايجاد کنيم بلکه بايد از ظرفيت همين دستگاه هاي 
نظارتي فعلي استفاده کنيم که آنها مي گويند امکان نظارت بر اجراي اين طرح 
وجود ندارد و اصلا نظارت پذير نيست.وي افزود: اينکه ما طرحي را تصويب کنيم که 
منافذ فساد در آن فراوان است و بعد بگوييم دستگاه نظارتي بر اجراي طرح نظارت 
کند حرف درستي نيست. مثل اين است که يک فرد درِ ماشين خود را قفل نکند، 
بعد بگويد پليس نظارت کند تا ماشين من دزديده نشود. اين حرف غيرمنطقي 
است. ما بايد به گونه اي قانون گذاري کنيم که منافذ فساد را پوشش دهيم و بعد 

دستگاه نظارتي هم بر اجراي آن نظارت کند.
طغياني درباره راهکارهاي جايگزين طرح قير رايگان گفت: پيشنهاد ما اين 
است که به جاي طرح قير رايگان، بودجه به پروژه هاي عمراني تخصيص يابد. يعني 

براي انجام پروژه ها به جاي قير، ريال تخصيص دهيم و اين تخصيص نيز صد در 
صد باشد. يعني اجازه ندهيم که مثلا سازمان مديريت اين بودجه را 10 درصد 
به پروژه هاي عمراني تخصيص دهد بلکه موظف کنيم که 100 درصد تخصيص 
داده شود. ابزارهاي نظارتي موجود امکان نظارت کامل بر منابع مالي که به پروژه ها 
اين منابع جز بودجه محسوب مي شوند در نتيجه  داده ميشود را دارند. چون 

نظارت پذير هستند.
سخنگوي کميسيون اقتصادي مجلس گفت: در حال حاضر 400 شرکت 
قيرسازي در ايران وجود دارد. هر جايي رانتي را ايجاد کنيم مطمئن باشيد رانتخوار 
هم پيدا مي شود. همانطور که توضيح دادم با انحراف حواله هاي قير از مسير اصلي 
براي اين حواله ها در دو مرحله تنزيل قيمت صورت مي گيرد و سپس به دست 
شرکت هاي قيرسازي مي رسد. در نتيجه سود زيادي نصيب اين شرکت ها مي شود.
وي در ادامه اظهار داشت: از طرفي اين شرکت ها از ماليات بر ارزش افزوده نيز 
معاف هستند. همچنين چون نظارتي بر عملکرد آنها نيست اين شرکت ها مي توانند 
کيفيت قير را نيز پايين بياورند و سود خود را چند برابر کنند. همه اينها به علاوه 
حق العمل اين شرکت ها، سود فراواني را به جيب شرکت هاي قيرسازي سرازير 
مي کند. در نتيجه در ازاي رانت بزرگي که به آنها داده مي شود رشد قارچگونه 

شرکت هاي قيرسازي امري طبيعي است.
متوجه  کنيد  اينترنت  در  ساده  جستجوي  يک  اگر  شما  گفت:  طغياني 
مي شويد که تعداد شرکت هاي قيرساز چقدر زياد است. تعداد اين شرکت ها به 
400 عدد مي رسد. از طرفي حواله قير را مي توان به هر قيرسازي فروخت و الزامي 
به فروش حواله به قيرسازهاي رسمي نيست. در نتيجه پيمانکاري که حواله را از 
شهرداري دريافت کرده است آن را در بازار آزاد به قيرسازهاي کوچک و غيررسمي 

هم مي تواند بفروشد.
سخنگوي کميسيون اقتصادي مجلس در پايان خاطرنشان کرد: از طرف 
ديگر پالايشگاه نسبت به حواله تعهد دارد نه نسبت به فردي که حواله در دستش 
هست. در نتيجه هر فردي، از هر شرکت قيرسازي رسمي يا غيررسمي که حواله 
قير در اختيار داشته باشد مي تواند مواد اوليه قير را از پالايشگاه دريافت کند. به 
بيان ديگر در صورت اجراي طرح قير رايگان فضا براي مانور رانتخواران باز است و 

امکان نظارت بر آنها نيز وجود ندارد.

تا پايان سال 1400 محقق مي شود؛

افزايش 20 هزارمگاواتي ظرفيت توليد برق کشور

مخالفت نهادهاي نظارتي با طرح قير رايگان؛

احداث 400 واحد قيرسازي براي دريافت رانت قير

اخبار


